

## 余龙

### 报告人简介:

龙教授现任中国新加坡国家联合研究院院长，华南理工大学教授，澳大利亚 MONASH 大学名誉高级研究员。本科毕业于华南理工大学，澳大利亚 MONASH 大学获博士学位。1988-2014 在澳大利亚学习工作，曾任澳大利亚科学与工业研究院材料研究所首席科学家(Principal Scientist)。



2002 年被选为澳大利亚皇家化学学会 Fellow。2014 年全职回国，任广东省海外引进创新团队负责人。现担任 8 个 SCI 国际学术期刊的编委。近年来主要从事可再生资源高分子材料的研究。已经发表 SCI 收录学术论文 160 多篇，论文累计引用超过 7800 次 (h-index 47)。目前已产业化 8 项科研成果，包括全淀粉包装材料 and 全淀粉药用胶囊等。

## Long Yu

### Profile of the Author:

Prof Long Yu is currently Director of Sino-Singapore International Joint Research Institute, and senior research scientist in Monsh University (Australia). Prof L. Yu received his BE from South China University and Technology and PhD from Monash University. He had been studied and worked in Australia during 1988-2014. Prof L. Yu joints South China University of Technology and works as Team leader of Guangdong Innovative & Entrepreneurial Research Team Program in 2014.

He used to work in CSIRO, Australia as Principal Scientist for 18 years. Prof Yu has had more than 160 SCI papers published and citation time is more than 7800 (h-index 47). He has been selected as a Fellow of Royal Australian Chemical Institute in 2002, and currently been pointed as Editorial Board of 8 SCI journals. In the last 20 years, Prof Yu has been working on various polymeric materials from renewable resources. He has successfully developed and commercialized 8 products through spinning-off manuscript companies or transforming developed techniques to industries,

including various starch-based materials and products, such as pure starch-based plastics and medicine capsules and loss field foam.

## 淀粉基材料的发展

段庆飞<sup>1</sup>,刘峰松<sup>1,2</sup>,邵泽正<sup>1,2</sup>,施克磊<sup>1,2</sup>,林向阳<sup>1,2</sup>,刘宏生<sup>1,2</sup>,余龙<sup>1,2</sup>

<sup>1</sup>可再生资源聚合物中心, 华南理工大学, 广州

<sup>2</sup>中新国际联合研究院, 广州知识城, 广州

E-mail: felyu@scut.edu.cn.

基于石油短缺和减轻石油化学衍生聚合物对环境负担的现实问题,可生物降解的淀粉基材料的开发和生产得到了极大的推动。此外,不同淀粉的独特微观结构及其在热加工处理过程中的多相转变可以作为一个很好的模型体系,帮助更好地理解聚合物中结构-加工-性能关系。多种常规的加工技术,如挤压、注射、压缩模塑和浇铸,以及一些加工新技术,如反应性挤出,已经应用于加工淀粉基聚合物。

由于在加工过程中可能发生多种化学和物理反应,淀粉基材料的加工比常规聚合物更加复杂和难以控制。在淀粉加工的多种相变中,糊化是特别重要的,因为它与其它转变密切相关,是淀粉转化为热塑性塑料必不可少的基础。挤出、注射、压缩模塑和流延等一些常规的加工技术,以及一些新技术,如反应性挤出,已经应用于淀粉基聚合物材料的加工。

为了克服纯淀粉基材料的缺点,如天然聚合物的力学性能较差以及合成聚合物的成本高;在过去的十年中已经开发出多种共混物和复合材料。以天然纤维和纳米颗粒为增强体的淀粉基材料已发展成为各式各样的环保型复合材料。淀粉的亲水性特性提供了与纤维素和纳米粘土相容性的优势。增容剂和反应挤出技术广泛用于改善天然聚合物和合成聚合物的界面。

目前,已经开发了诸多改性淀粉以克服天然淀粉的各种缺点,并扩展其应用。另一方面,为了克服诸如机械性能和湿敏性差的缺点,近十年来各种共混材料和复合材料也得到了发展。

多种已经开发并商业化的淀粉基产品:

# **DEVELOPMENT OF STARCH-BASED MATERIALS**

Qingfei Duan<sup>1</sup>, Fengsong Liu<sup>1,2</sup>, Zezheng Shao<sup>1,2</sup>, Kelei Shi<sup>1,2</sup>, Xianyang Lin<sup>1,2</sup>,  
Hongsheng Liu<sup>1,2</sup>, Long Yu<sup>1,2</sup>

<sup>1</sup>*Centre for Polymer from Renewable Resources, SCUT, Guangzhou, China*

<sup>2</sup>*Sino-Singapore International Joint Research Institute, Guangzhou Knowledge City,  
Guangzhou*

E-mail: felyu@scut.edu.cn.

The development and production of biodegradable starch-based materials have been spurred by oil shortages and the growing interest in easing the environmental burden of petrochemically derived polymers. Furthermore, the unique microstructures of different starches and their multiphase transitions during thermal processing can be used as an outstanding model system to illustrate our conceptual approach to understand the structure–processing–property relationships in polymers. Various conventional processing techniques such as extrusion, injection compression molding, and casting, as well as some new techniques such as reactive extrusion, have been adapted for processing starch-based polymers.

The processing of starch-based materials is much more complex and difficult to control, than that of conventional polymers because the multiple chemical and physical reactions might occur during the processing. Among various phase transitions of starch during processing, gelatinization is particularly important because it is closely related to the others and is as the indispensable basis of the conversion of starch to a thermoplastic. Various conventional processing techniques such as extrusion, injection, compression molding and casting, as well as some new techniques like reactive extrusion, have been adapted for processing starch-based materials.

In order to overcome disadvantages pure starch-based materials have, such as poor mechanical properties found in natural polymers; or the high price of synthetic polymers, various blends and composites have been developed in the last decade. The starch-based materials reinforced with natural fibres and nano-particles have been developed to various environmentally friendly composites. The hydrophilic properties of starch provide the advantage of compatibility with cellulose and nano clay. Compatibilizers and the technology of reactive extrusion are used to improve the

interface between natural and synthetic polymers.

Many modified starches have been developed to overcome various shortcomings of native starches, and to expand their applications. On the other hand, in order to overcome disadvantages such as poor mechanical properties and moisture sensitive various blends and composites have been developed over the last decade.

Various starch-based products have been developed and commercialized:



## References

- (1) L Yu, *Biodegradable Polymeric Blends and Composites from Renewable Resources*, John Wiley and Sons, 2008.
- (2) C Gao, L Yu, H Liu, L Chen, Development of self-reinforced polymer composites, *Prog Polym Sci*, **2012**, 37,767.
- (3) H Liu, F Xie, L Yu, L Chen, Thermal Processing of Starch-based Polymers, *Prog Polym Sci*, **2009**, 34, 1348.
- (4) L Zhang, L Yu, “DEVELOPMENT OF CAPSULES FROM NATURAL PLAN POLYMERS”, *Acta Polym Sinica*, **2013**, 1, 1-10.
- (5) X Bao, L Yu, et al “Application of Polymer Materials in Developing Slow/Control Release Fertilizer”, *Acta Polym Sinica*, **2015**, 9, 1010-1019.